

## СОДЕРЖАНИЕ

<b>Борисов В. И.</b> Северин Карлсон на Камчатке .....	4
<b>Борисов В. И.</b> Шведская научная экспедиция на Камчатке .....	9
<b>Быкасов В. Е.</b> И еще раз о площади Камчатки .....	15
<b>Быкасов В. Е.</b> Первая гавань Камчатки .....	19
<b>Воробьева Т. В.</b> Дальний Восток России в геополитическом пространстве АТР .....	24
<b>Гаврилов С. В.</b> Материалы к истории Камчатского краеведческого музея .....	31
<b>Головнин П. А.</b> Японский купец Такатага Кахэй на Камчатке: из истории российско-японских отношений начала XIX в. ....	45
<b>Горбач А. А.</b> Последний маршрут (о без вести пропавших геологах «алмазной» партии в горах Камчатского Мыса осенью 1953 г.) .....	50
<b>Графская С. В., Гропянова А. Г.</b> И делал я благое дело .....	57
<b>Делемень И. Ф.</b> Поиск истины в науке на примере происхождения названия Камчатки. Краткий методологический очерк .....	61
<b>Дивнина Н. В.</b> Однажды двадцать лет назад (о праздновании 260-летия г. Петропавловска-Камчатского) .....	68
<b>Дмитриев В. Д., Ермилина Я. Ю.</b> Электронная памятка для общин КМНС «О типовых нарушениях на переходах магистрального газопровода через лососевые реки для сохранения нерестилищ» .....	72
<b>Егорова Ю. С.</b> Деятельность протоиерея Макария Баранова на Аляске в период Второй мировой войны .....	76
<b>Жилин М. Я.</b> В труде и в бою. Уроженцы Белоруссии, чьи судьбы связаны с Камчаткой, проявили доблесть и героизм в годы Великой Отечественной войны. ....	79
<b>Зайковская Т. С.</b> Своими силами, своими руками .....	84
<b>Землянский И. А.</b> Василий Власевич Перфильев – первый директор и губернатор: историческая память .....	94
<b>Землянский И. А.</b> Труды выпускников Восточного института – участников русско-японской кампании 1904–1905 гг. ....	98
<b>Калинина А. В.</b> Парк моего детства. Страница 1-я: парковая зона Исторического выставочного центра «Город воинской славы» .....	102
<b>Калмыков П. Л.</b> Петропавловский бой в письмах лейтенанта Гроува: перевод, комментарий .....	108
<b>Карпов Г. А., Кузнецова М. В.</b> Пять ученых мирового уровня, получивших звание члена Российской академии наук за работы на Камчатке .....	115
<b>Коптилова О. А.</b> Культурно-массовые мероприятия в краевом архиве как средство формирования познавательного интереса к истории Камчатки .....	120
<b>Красникова О. А.</b> О картах Сибири XVIII в. С. У. Ремезова и Д. Г. Мессершмидта .....	122
<b>Крутенко М. А., Морозова Е. С.</b> Герои Великой Отечественной войны поселка Октябрьского .....	129
<b>Матюшова Е. В.</b> Страницы биографии Стефана Вениаминова .....	132
<b>Михайлова В. З., Синаева Н. А.</b> Трудовой фронт мельковчан. Все – для фронта! Все – для победы! .....	135
Мой город. Моя библиотека (из воспоминаний библиографа Надежды Ивановны Курохтиной). Подготовка публикации <b>Е. Р. Островской</b> .....	139
<b>Панова А. Б.</b> Предметы материальной и духовной культуры быстринских эвенов (по материалам выставки «Эвенская сказка») .....	145
<b>Пасечник А. Ф.</b> Проблемные аспекты исполнения обязательных постановлений камчатского губернского (окружного) революционного комитета в Анадырском районе в середине 1920-х гг. ....	150
<b>Петров А. В.</b> С русским размахом и русской душой: патриотизм самодельных камчатских поэтов 1941–1945 гг. ....	152
<b>Пташинский А. В.</b> «Новые» старые стоянки в бухте Бечевинской .....	164
<b>Пустовит В. П.</b> Бухта Раковая .....	167
<b>Пыжьянова О. А.</b> Пейзажи русской провинции. Коллекция Камчатского краевого художественного музея .....	174
<b>Рашидов В. А., Аникин Л. П.</b> Полевые работы на вулкане Алаид (Курильская островная дуга) в 2018 и 2019 гг. ....	177
<b>Рыкова В. В.</b> Русская Америка: анализ информационного массива из базы данных «Научная Сибирь» .....	180
Петропавловский порт в путевых дневниках агронома Кегеля 1841–1846 гг. (Перевод избранных глав <b>Л. В. Садовниковой</b> ) .....	184

---

Сайтаан. Из фольклора эвенов (из архивных материалов). Подготовка публикации	
<b>Ю. А. Слепцова</b> .....	191
<b>Смышляев А. А.</b> Чапаевская дивизия: Краснодар – Халгин-Гол – Китай – Камчатка.....	193
<b>Снытко В. А., Котова Т. В., Тикунов В. С., Собисевич А. В.</b> Константин Алексеевич Салищев как исследователь Дальнего Востока.....	195
<b>Татаренкова Н. А.</b> Генеалогия и биографии командорских алеутов.....	201
<b>Токранов А. М.</b> Известный исследователь природы Камчатки и Дальнего Востока Н. В. Слюнин (к 170-летию со дня рождения).....	206
<b>Толкачева Н. В.</b> Офицеры военно-морского флота России об истории Петропавловской обороны 1854 г. ....	210
<b>Черкашина А. С.</b> В ногу со временем. Творчество камчатского художника П. А. Степанова.....	215
<b>Шарахматова В. Н., Беляева М. Е.</b> Роль традиционной хозяйственной деятельности в сохране- нии нематериального культурного наследия коренных народов Камчатки .....	218
<b>Ярков А. П.</b> Тюменцы на дальневосточном театре военных действий.....	227
Сокращения.....	231
Список участников .....	232
Содержание .....	236

## CONTENT

<b>Borisov V. I.</b> Severin Karlson in Kamchatka .....	4
<b>Borisov V. I.</b> The Swedish scientific expedition on Kamchatka .....	9
<b>Bykasov V. E.</b> Once again about Kamchatka territory .....	15
<b>Bykasov V. E.</b> The first harbor of Kamchatka .....	19
<b>Vorobieva T. V.</b> Far East of Russia in the geopolitical space of the Asia-Pacific region .....	24
<b>Gavrilov S. V.</b> Materials on the history of Kamchatka Local History Museum .....	31
<b>Golovnin P. A.</b> Japanese merchant Takataya Kachey in Kamchatka: of the history of Russian-Japanese relation at the beginning of the XIX century .....	45
<b>Gorbach A. A.</b> The last route (about the missing geologists of the “diamond” party in the mountains of Kamchatka Cape in autumn of 1953) .....	50
<b>Grafskaya S. V., Gropyanova A. G.</b> And I did a good work .....	57
<b>Delemen I. F.</b> Search for truth in science on the example of the origin of the name of Kamchatka. Brief methodological essay .....	61
<b>Divnina N. V.</b> One twenty years ago (on celebration of the 260th Anniversary of Petropavlovsk-Kamchatsky) .....	68
<b>Dmitriev V. D., Ermilina Ya. Yu.</b> An elecronic memo for indigenous small peoples of the north about typical violations at gas pipelines’ and salmon rivers’ intersection for fish breeding grounds preservation .....	72
<b>Egorova Yu. S.</b> The activities of archpriest Makary Baranov in Alaska during World War II .....	76
<b>Zhilin M. Ya.</b> In labour and in battle. Connected with Kamchatka the natives of Belorussia displayed gallantry and heroism in the period of the Great Patriotic War .....	79
<b>Zaikovskaya T. S.</b> By their own efforts and hands .....	84
<b>Zemlyansky I. A.</b> Vasily Vlasyeovich Perfiliev – the first director and governor: historical memory .....	94
<b>Zemlyansky I. A.</b> Works of graduates of the Eastern Institute – participants of the Russian-Japanese campaign of 1904–1905. Based on materials of the rare fund of the SL FEFU .....	98
<b>Kalinina A. V.</b> The park of my childhood. Page 1: The Historic exhibition centre “The military fame city” park territory .....	102
<b>Kalmykov P. L.</b> The siege of Petropavlovsk in letters from LT Edmund Grove: translation, commentary .....	108
<b>Karpov G. A., Kuznetsova M. V.</b> Five worldwide known scientists, members of Russian Academy of Science, who made their research in Kamchatka .....	115
<b>Kopotilova O. A.</b> Regional archaive cultural events as a tool of cognitive interest forming in Kamchatka history .....	120
<b>Krasnikova O. A.</b> About S. U. Remezov and D. G. Messerschmidt’s maps of Siberia of XVIII century .....	123
<b>Krutenko M. A., Morozova E. S.</b> Heroes of the Great Patriotic War from Oktyabrsky village .....	129
<b>Matyushova E. V.</b> The biography of Stefan Veniaminov .....	132
<b>Mikhailova V. Z., Sinayeva N. A.</b> Labour front of the residents of Milkovo village. All for the front! All for the victory! .....	135
My city. My library (from the memories of bibliographer Kurokhtina Nadezhda Ivanovna). The publication is prepared by <b>E. R. Ostrovskaya</b> .....	139
<b>Panova A. B.</b> Material and spiritual culture items of the Bystrin evens (based on «Even fairy tale» exhibition materials) .....	145
<b>Pasechnik A. F.</b> Challenges in implementation of obligatory regulations of guberniya’s (okrug’s) revolutionary committee in Anadyr district in the mid-1920s .....	150
<b>Petrov A. V.</b> With all Russian might and Russian soul: patriotism of amateur Kamchatka poets 1941–1945 .....	153
<b>Ptashinskiy A. V.</b> «New» ancient sites in Bechevinskaya bay .....	163
<b>Pustovit V. P.</b> Rakovaya bay .....	167
<b>Pyzhanova O. A.</b> Russian province landscape paintings. The collection of Kamchatka Regional Art Museum .....	174
<b>Rashidov V. A., Anikin L. P.</b> Fieldworks at Alaid volcano in 2018 and 2019, Atlasov island, the Kuril island arc .....	177
<b>Rykova V. V.</b> Russian America: analysis of an information array in datebase «Scientific Sibirica» .....	180
Petropavlovsk port in the travel diaries of agronomist Kegel, 1841–1846. (Translation of selected chapters by <b>L. V. Sadovnikova</b> ) .....	184
Saytaan. From Even folklore (from archival materials). The publication is prepared by <b>Yu. A. Sleptsov</b> .....	191

---

<b>Smyshlyaev A. A.</b> Chapaevsky division: Krasnodar – Khalkhin-Gol – China – Kamchatka .....	192
<b>Snytko V. A., Kotova T. V., Tikunov V. S., Sobisevich A. V.</b> Konstantin A. Salishchev as an explorer of the Far East .....	194
<b>Tatarenkova N. A.</b> Genealogy and biographies of commander aleuts .....	200
<b>Tokranov A. M.</b> Slyunin N. V. – the famous investigator of Kamchatka and Far Eastern nature (the 170th anniversary of the birth) .....	206
<b>Tolkacheva N. V.</b> The Russian navy officers about the history of the defense of Petropavlovsk in 1854 year .....	209
<b>Cherkashina A. S.</b> In tune with the times. The creative output of Kamchatka artist P. A. Stepanov .....	215
<b>Sharakhmatova V. N., Belyaeva V. E.</b> The role of traditional economic activity in preserving the intangible cultural heritage of the indigenous peoples of Kamchatka .....	218
<b>Yarkov A. P.</b> Natives of Tyumen on the Far Eastern Battle space .....	227
Abbreviation .....	231
List of participants .....	232
Content .....	236